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‘Er is iets in beweging gezet 
waaruit nieuwe stappen volgen’

‘Alweer een training? Duurzaamheid dit keer? Maar daar hoor je al zoveel over…’ 

Het onderwerp duurzaamheid is verworden tot een vaag containerbegrip en roept niet altijd 

enthousiasme op. Toch is het een van de belangrijkste thema’s in onze tijd waar (decentrale) 

overheden veel mee te maken krijgen. Speciaal voor deze doelgroep biedt CROW de 

verfrissende online Basiscursus Duurzaamheid voor overheden. Projectleider Astrid Swart van 

de gemeente Veenendaal volgde de training van twee dagdelen samen met haar collega’s.  

‘Het maakt zaken heel concreet.’

Astrid Swart (gemeente Veenendaal) over cursus Duurzaamheid voor overheden



Je verstaat elkaar beter als je de termen 

en achterliggende gedachten begrijpt.
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De basiscursus behandelt de volle breedte van het 

onderwerp duurzaamheid, is Astrid opgevallen. Ook 

als je er nog nauwelijks iets vanaf weet, kan je eenvoudig 

aanhaken. Alles komt voorbij. Van mondiale afspraken 

en beleidsdoelen, tot aan lokale duurzaamheidsopgaven 

gekoppeld aan de nieuwe Omgevingswet. Met daarbij 

ook de vertaalslag naar het duurzaam en meer circulair 

aanbesteden en de relatie tot contractmanagement. 

Genoeg stof om als collega’s over na te denken, vertelt 

Astrid.

Zij werkt als projectleider ruimtelijke plannen bij de 

gemeente Veenendaal en was zelf al bezig met een 

project rondom circulair aanbesteden. Astrid begeleidt 

de ontwikkeling van een nieuw Integraal Kind Centrum 

(IKC) in haar gemeente. ‘Dat was de directe aanleiding 

om met collega’s deze cursus te gaan volgen. We 

wilden de nodige aandacht geven aan duurzaamheid 

en circulariteit. Het is prettig als niet alleen een klein 

clubje bezig is met dit thema, maar dat er door de hele 

organisatie heen mensen betrokken zijn. Al zouden het 

maar twee collega’s per afdeling zijn. Je verstaat elkaar 

beter als je de termen en achterliggende gedachten 

begrijpt.’

Fysiek domein
Dat is haar tip aan organisaties die de cursus overwegen: 

beperk je niet tot je eigen team, maar kijk breder in de 

organisatie. ‘Eigenlijk is zo’n cursus voor vrijwel iedereen 

van toepassing. In ieder geval voor alle collega’s uit het 

fysiek domein, maar ook voor mensen die binnen het 

sociaal domein met aanbesteding te maken krijgen.’

Zoals gezegd: de opstap is eenvoudig. ‘Dat kan een 

nadeel zijn voor professionals die er al vrij veel vanaf 

weten. Wat mij betreft kan deze cursus ook een deel 

twee krijgen voor gevorderden. Of dat je de groep al 

bij aanvang splitst in mensen die er veel of weinig vanaf 

weten. Ik denk ook: uiteindelijk is het altijd goed om 

belangrijke stof opnieuw de revue te laten passeren. Je 

wordt daar nooit slechter van.’

Astrid Swart

Projectleider ruimtelijke plannen 

Gemeente Veenendaal



Astrid is blij met het resultaat van de cursus: meer collega’s 

voelen zich inmiddels betrokken bij het onderwerp. ‘We 

hebben in onze gemeente het onderdeel Energieneutraal 

Veenendaal. Iedereen die bij dat programma zit, had al 

veel met de energiekant te maken. Sowieso is dat thema 

al veel beter bekend bij iedereen. Maar het is goed om 

te merken dat ook klimaatadaptie en circulariteit meer 

aandacht gaan krijgen. Daar heeft deze cursus zeker 

aan bijgedragen.’

Duurzame doelen
Zelf is ze door de basiscursus extra enthousiast over 

de toepassing van SDG’s (Sustainable Development 

Goals). Een manier om duurzame doelen te stellen 

binnen een organisatie. ‘Ik vind dat wij daar te weinig mee 

doen, terwijl de aanpak heel aanstekelijk werkt en zaken 

concreet maakt. Circulariteit en circulair aanbesteden 

staan bij ons nog enigszins in de kinderschoenen, daar 

willen via SDG’s meer body aan geven. Daar heb ik het 

al met mijn collega over gehad.’ 

Collega’s meenemen in het verhaal via een cursus werkt 

heel goed, merkt Astrid. ‘Waar ik graag naartoe zou willen 

is dat we ons hele beleid aanpassen op die circulaire 

aanbesteding. Wat mij betreft wordt het een leidend 

principe. Daar heb ik uiteraard onze inkopers bij nodig, 

maar ook een nieuwe coalitie zou daar afspraken over 

kunnen maken. Er is nog wel een weg te gaan, maar een 

cursus helpt om de neuzen dezelfde kant op te krijgen.’

Overigens gebeurt er genoeg rondom duurzaamheid 

in Veenendaal, vertelt Astrid. ‘We waren de eerste 

gemeente die circulair asfalt had en we doen mee aan 

het betonconvenant. Ook zijn we een Cirkelstad en is 

onze regio actief rondom circulariteit. Maar het kan 

altijd beter. We hebben bijvoorbeeld nog geen beleid 

voor circulair bouwen. Daar is op korte termijn nog 

werk aan de winkel.’ 

Waar ik graag naartoe zou 

willen is dat we ons hele 

beleid aanpassen op circulaire 

aanbesteding.

Handige bagage
De basiscursus geeft alvast handige bagage mee, vertelt 

Astrid. ‘Dat je weet: wat is duurzaamheid precies en wat 

zijn de verschillende aspecten? Het leert ook dat we 

niet zelf het wiel hoeven uit te vinden. Die duurzame 

keuzes vloeien voort uit afspraken die op Europees- en 

wereldniveau zijn gemaakt.’
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Mede door deze basiscursus heeft Veenendaal een eigen 

opgave Duurzaamheid vastgesteld. ‘Die hadden we nog 

niet en de cursus heeft daarbij geholpen. Vanuit de volle 

breedte is de urgentie onder de aandacht gebracht. Ook 

het gegeven dat je het meer als team moet oppakken. 

Rondom energie zie je dat al, maar bij klimaatadaptie 

en circulariteit willen we dat nog meer integraal gaan 

benaderen.’

Bewustwording rondom duurzaamheid wordt de laatste 

jaren ook ín het gemeentehuis steeds meer zichtbaar, 

merkt Astrid. Bijvoorbeeld bij de inkoop van producten 

voor het bedrijfsrestaurant. ‘Maar we zouden ook naar 

meubilair en andere zaken kunnen kijken. Eigenlijk raakt 

het aan alles.’ 

Kijkkastje in de muur
Je kan ook op andere manieren laten zien dat er is 

nagedacht over duurzaamheid, vertelt Astrid. ‘Ik was 

laatst bij een bedrijf waarbij het nieuwe pand met stro 

is geïsoleerd. Daar hadden ze een kijkkastje in de muur 

gemaakt om te laten zien welke materialen er zijn 

gebruikt. Het zijn kleine toepassingen, maar zo maak 

je het onderwerp voelbaar. Zo van: hé, kijk nou, hier is 

circulair gebouwd.’

Dat grondstoffen steeds schaarser worden, kan een 

extra stimulans zijn om meer met gebruikte materialen 

te werken, denkt Astrid. ‘Je merkt ook dat het onderwerp 

steeds meer vanzelfsprekend wordt. We kunnen er 

niet meer omheen. Deze cursus heeft in elk geval 

de sensitiviteit rond het thema vergroot. Er is iets in 

beweging gezet waaruit nieuwe stappen volgen. En elk 

stapje is er een, zeg ik altijd.’

Basiscursus Duurzaamheid  
voor overheden online

Ben jij werkzaam bij de (decentrale) overheid 

en wil je het begrip duurzaamheid in de volle 

breedte verkennen? Deze online basiscursus geeft 

je in 2 ochtenden een goed overzicht van de 

verschillende aspecten van duurzaamheid waar 

je als overheid mee te maken hebt en hoe je deze 

concreet kunt vertalen naar je eigen werk. Je krijgt 

les van experts van Bureau Onlanders en CROW.
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Bewustwording rondom duurzaamheid 

wordt de laatste jaren ook ín het 

gemeentehuis steeds meer zichtbaar, 

bijvoorbeeld bij de inkoop van producten 

voor het bedrijfsrestaurant.

https://www.crow.nl/cursussen/basiscursus-duurzaamheid-voor-overheden-online

